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Szeged és Mórahalom 1 milliárd 370 millió forintot kap 

Tegnap aláírták 
a Phare-szerződést 
Folytatás az 1. oldalról 

Az 54,12 millió eurós Phare-forrást 43,29 millió eurós hazai támoga-
tással egészítették ki, így összesen közel 100 millió euró értékű fej-
lesztésekre nyílik lehetőség. 

A pénzt városok, településrészek, ipari és katonai területek rehabi-
litációjára, a foglalkoztatás javítására, a közlekedés fejlesztésére lehet 
fordítani. 

Szegeden az elnyert 1 milliárd 18 millió 165 ezer forintos támoga-
tásból a Szent István tér régóta esedékes fölújítása valósulhat meg. 
Helyreállítják a műemlékké nyilvánított, ipartörténeti ritkaságnak 
számító víztornyot, a fölszámolt bódésor helyett új kispiacot építenek, 
parkosítják a teret, amelyen díszburkolatos sétányt alakítanak ki. 

Mórahalmon a városközpont integrált rehabilitációjára és a foglal-
koztatás javítására szánják a pályázaton nyert 352 millió 723 ezer fo-
rintos összeget. 

Lezárult a tárgyalás a Bálint Sándor-házról 

Nincs megegyezés, 
nincs csere sem 
Folytatás az 1. oldalról 

Az önkormányzat azonnal meg-
kezdte a tárgyalásokat, bár a vá-
ros nem volt alkupozícióban, hi-
szen a tulajdonosok minden 
szükséges engedéllyel rendelkez-
nek a bontáshoz, illetve a terve-
zett építkezéshez. A képvise-
lő-testület is támogatta az épület 
megmentésének tervét. 

A licit 65 millió forintról in-
dult, ennyit szerettek volna kap-
ni a tulajdonosok az ingatlanért. 
Végül elfogadták az önkormány-
zat által ajánlott két Móra utcai, 
összesen 47 millió forintot érő 
építési telket. A történet utolsó 
előtti fejezete: a pénzügyi bizott-
ság kedden elutasította a fenti 
ingatlancseréről szóló javaslatot, 
mondván, irreálisan sokba ke-
rülne így a városnak a Bá-
lint-ház. - Az épület megmenté-
sét ugyan továbbra is támogat-
juk, de úgy érezzük, a tulajdono-
sok pozíciójukat kihasználva 
igyekeznek minél nagyobb üzleti 
haszonhoz jutni, és ehhez nem 
járulhatunk hozzá - ismertette a 
kérdésben egységesen szavazó 
képviselők álláspontját Virág 
András, a testület szabad demok-
rata elnöke. 

A tulajdonosok nevében nyi-
latkozó Nagy Piroska a bizottsá-
gi döntést követően azt mond-
ta: készek a további tárgyalá-
sokra. Szerdán - vélhetőleg 
utoljára - tárgyalóasztalhoz is 
ültek. A rövid egyeztetésen 
egyetlen, korábban már elvetett 
lehetőség merült fel a tulajdo-
nosok részéről, hogy osszák 
meg a telket, és annak csak 
egyik felén épüljön ház, a mási-
kon maradjon meg épségben a 
Bálint család egykori otthona. 
Ezt azonban az építési jogsza-
bályok nem teszik lehetővé, ko-
rábban is ezért utasította el a ja-
vaslatot a város. így megegyezés 
híján lezárult a megbeszélés, és 
vele együtt valószínűleg a Bá-
lint-ház története is véget ér. 

- Rendkívül sajnálom, ami tör-
tént, továbbra sem értek egyet a 
bizottság döntésével, de elfoga-
dom azt - mondta Botka László. 
A polgármester megerősítette: 
ezután a városnak nincs lehető-
sége megszerezni az ingatlant, de 
másik helyet keresnek Bálint 
Sándor évtizedek óta a múzeum 
raktáraiban porosodó hagyatéká-
nak, amelyet a Pálfy utcai ház-
ban szerettek volna elhelyezni. 

K. B. 

Idén is támogatja az állam és a szegedi önkormányzat a panelrekonstrukciót 

Értéknövelés harmadáron 

Kedvező hitelt is felvehet a tulajdonos Fotó: Káinok Csaba 

Tégnaptól ismét jelentkezhetnek a szegedi lakóközösségek a Bel-
ügyminisztérium által kiírt panelrekonstrukciós pályázatra. Az 
elsősorban az épületek hőszigetelését javító beruházások két-
harmadát az állam és a szegedi önkormányzat fedezi, a lakók 
csupán a költségek egyharmadát állják. 

Akár 15-20 százalékos fűtésköltség-megtakarítás is elérhető az iparo-
sított technológiával épült, azaz a panel és a téglablokkos házak fel-
újításával. Nemcsak a hőszigetelő vakoláshoz, de a nyílászárók cseré-
jéhez, illetve az épületgépészeti berendezések felújításához is kéthar-
mados támogatást nyerhetnek azok a lakóközösségek, amelyek siker-
rel vesznek részt a Belügyminisztérium által kiírt pályázaton. 

A BM a költségek egyharmadát állja, ehhez azonban a szegedi ön-
kormányzat ugyanolyan mértékű támogatást ad, így a lakóknak csak 
a költségek egyharmadát kell magukra vállalniuk. Egy átlagos panel-
lakás teljes felújításának költsége 1 millió 200 ezer forint, ebből tehát 
- nyertes pályázat esetén - 400 ezret kell kifizetnie a tulajdonosnak, a 
fennmaradó 800 ezer forintot az állam és az önkormányzat fizeti. 

Az eddigi tapasztalatok alapján egy ilyen felújítás legalább 10-15 
százalékkal emeli meg az ingatlan piaci értékét, az önerő biztosításá-
hoz pedig kedvező konstrukciójú banki hitelt vehet igénybe a tulajdo-
nos - hangsúlyozta Németh István. Az IKV Rt. elnök-vezérigazgatója 
hozzátette: a banki törlesztőrészlet jelentős része fedezhető abból az 
összegből, amelyet a felújítás után az energiafelhasználás csökkené-
sén lehet megspórolni. 

A pályázati anyagokat július 12-től lehet ingyenesen elvinni az IKV 
Dáni utcai ügyfélszolgálatáról. A leadási határidő szeptember 15. Ezt 
követően az IKV előminősítése után a közgyűlés határoz a pályáza-
tokról, és a támogatásra érdemeseket elküldik a Belügyminisztérium-
ba, ahol megszületik a végső döntés. Fontos tudni: az önkormányzat 
minden nyertes pályázathoz biztosítja az egyharmados városi támo-
gatást. Emellett az önkormányzat vállalja, hogy a felújított épületek 
környékét parkosítja. Németh István megjegyezte: az idén egyszerűb-
bé vált a pályázati adatlap kitöltése. 

Tavaly az azt megelőző évihez képest duplájára nőtt a panelrekonst-
rukciós-programban nyertes szegedi pályázatok száma. Négy épület-
ben, 46 millió forint értékben, 169 szegedi lakást korszerűsítettek az 
önkormányzat és a Belügyminisztérium támogatásával. Ez a szám a 
szakemberek várakozása szerint idén tovább növekszik. 

K. B. 

Fotók a vasútról 
a Korzó moziban 
MUNKATÁRSUNKTÓL 

Vasúti témájú fotókból összegyűjtött kiállítást nyitnak meg július 
20-án a Korzóban. Július 20. és 31. között tekinthető meg az V orszá-
gos vasutas fotókiállítás a Korzó mozi előcsarnokában. A pályázatra 
beérkező vasúti témájú fotók közül a zsűri 71 szerző 261 képét fogad-
ta el. Az ország legkülönbözőbb tájairól vasutasok és civilek, gyerekek 
és nyugdíjasok egyaránt küldtek fényképeket. A szervezők szeretnék 
minél szélesebb körben bemutatni az összegyűlt anyagot, vándorol-
tatni a képeket. A Vasúttörténeti Alapítvány képviseletében Nagy Jó-
zsef MAV-főtanácsos és kurátor szívesen látná érdeklődő szervezetek 
jelentkezését másodbemutatókra. 

Jogerős ítélet a szentesi Berendiék ügyében 

Nem veszik el a gyerekeket 
A szentesi Berendi házaspártól nem veszik 
el gyermekeiket, de a kicsik nem járhatnak 
közösségbe — így szól a jogerős ítélet, ame-
lyet a Csongrád Megyei Bíróság hozott. 
Berendiék ellen azért indított polgári pert a 
gyámhatóság, mert csemetéiknek nem 
adatták be a kötelező védőoltásokat. A szü-
lők ellen kiskorúak veszélyeztetése miatt 
közben büntetőeljárás folyik. 

A szentesi gyámhatóság polgári peres eljárást 
indított a Berendi házaspár ellen, mert nem 
adatták be gyermekeiknek a védőoltásokat. A 
városi bíróság orvos szakértői véleményre 

alapozva első fokon kimondta: nincs ok arra, 
hogy szüleiktől elvegyék a kicsiket. Ezt az íté-
letet a Csongrád Megyei Bíróság helyben 
hagyta, ugyanakkor kimondta, hogy a gyere-
kek nem mehetnek közösségbe. 

A szülők kitartottak álláspontjuk mellett, 
mert úgy vélik, a védőoltások veszélyeztetik a 
gyermekek egészségét. A négy kiskorú édes-
anyja, Csizmadia Hajnalka szerint a Magyar-
országon kapható oltóanyagok legtöbbje ká-
ros vegyületeket tartalmaz, s a védőoltások 
egy része olyan betegségek ellen véd, amelyek 
nincsenek. A bíróságon elmondta azt is, 
hogy a védőoltásnak azt a fajtáját, melyet a 

betegség megléte esetén kell alkalmazni, be-
adatná gyermekeinek. Az eljárás folyamán 
született orvos szakértői véiemény kimond-
ta, hogy a védőoltások elmaradása a jelenlegi 
hazai oltottsági viszonyok között nem veszé-
lyezteti a gyermekek egészségét. 

A jogerős ítéletben foglaltak szerint ez két-
ségtelen, azonban az, hogy a szülők nem ad-
tak a gyerekeiknek D-vitamint, egészségükre 
veszélyt jelent. Ezért a jövőben a gyámható-
ságnak figyelemmel kell kísérnie, hogy a ki-
csik megkapják azt. A megyei bíróságon azért 
is döntöttek úgy, hogy a házaspártól nem ve-
szik el a gyerekeiket, mert a szentesi gyámhi-
vatal Csizmadia Irén Ibolyánál szerette volna 
elhelyezni a kicsiket. A nagynéni pedig ko-
rábban úgy nyilatkozott, a szülőkéhez hason-
ló szellemben nevelné őket. Mindezek fényé-
ben megállapították, hogy a Szentesi Városi 
Bíróság helyesen döntött a kereset elutasítá-
sáról. 

Csizmadia Hajnalka azt állítja, hogy több 
olyan családról tud, ahol ugyanígy elutasítot-
ták a védőoltást, mégsem kezdeményezett el-
lenük senki semmiféle eljárást. Az anya azt 
mondta: belehalt volna, ha elveszik tőle a 
gyermekeit. Az ellene folyó büntetőeljárás 
végeredményét vállalja akkor is, ha az elma-
rasztaló lesz. - Tisztában vagyok vele, hogy 
megszegtem a törvényt - mondta. - Inkább 
megszegem, minthogy meggyőződésem elle-
nére cselekedjek - jelentette ki. 

A Szentesi Rendőrkapitányságon a polgári 
per eredményétől eltérő orvos szakértői véle-
mény született ugyanabban a kérdésben. 7yi-
tyán László őrnagy, a bűnügyi osztály vezető-
je elmondta: a nyomozás lezárultával várha-
tóan vádemelési javaslattal küldik tovább az 
aktát a Szegedi Városi Ügyészségre. A család 
ellen feljelentést az ÁNTSZ tett. 

BLAHÓ GABRIELLA 

Öntözőgödórbe fulladt 

Rúzsai vízihalál 
Egy rúzsai tanya melletti öntöző-
gödörbe fulladt az 59 éves K. Sz. 
- tudtuk meg a Csongrád Megyei 
Rendőr-főkapitányságtól. A sze-
rencsétlen ember föltehetően be-
lecsúszott a gödörbe, holttestét 

tűzoltók emelték ki tegnap dél-
után a tízszer tíz méteres gödör-
ből, csáklya és mentőkötél segít-
ségével. A halálesetet a rendőr-
ség államigazgatási eljárás kere-
tében vizsgálja. 

Nekik liget, erdő kell - nem csatorna 

Ne vágj ki minden fát! 
Nem engednék a környékbeli-
ek, hogy a Kállay ligeten ke-
resztül vezessen a csatorna. A 
tegnap esti lakossági fórumon 
keményen bírálták a polgármes-
teri hivatal intézkedéseit. Csa-
tornázás miatt akarják kivágni 
a fákat az újszegedi ligetben. 

Komoly tiltakozással találkoztak 
a polgármesteri hivatal szakem-
berei, akik megpróbálták elma-
gyarázni a lakóknak, miért kell 
mégis kivágni a Kállay liget fáit. A 
városfejlesztési iroda mérnökei 
korábban a liget védelmét látták 
indokoltnak, ám közben előke-
rültek a csatornaépítők, akik jog-
szerűen akarnak egy szennyvízve-
zetéket építeni a ligeten keresztül. 

- Én is egy élőlény vagyok asz-
szonyom, engem is védeni kell, 
kérem, ne ordítson velem - sze-
relt le Nóvák Gyula egy magából 
kikelt idős hölgyet a lakossági fó-
rumon. A Szegedi Víziközmű 
Működtető és Fejlesztő Rt. ve-
zérigazgatója úgy fogalmazott, 
csak „vizes" szemmel és végre-
hajtóként közelít a kérdéshez. A 
rendezési terv szerint neki a csa-
tornát a ligeten kell keresztülve-
zetnie, ám a fák pótlását ígérte. 
Amikor a Traktor utcaiak csator-
naigényére hivatkozott, a lakók 
szemére vetették, hogy egymás 
ellen akarja fordítani a liget vé-
dőit, és a többi, a csatornaépítés-
ben érintett lakót. 

A hivatkozott rendezési terv 
egyébként még 2000-ben ké-
szült. Ebben csatorna és út építé-
se is szerepel az erdőn keresztül. 
Tavaly viszont a liget védelmére 
indult több kezdeményezés, úgy 
tűnt, rendeződik a terület sorsa, 
megmenekülnek a fák, a közgyű-
lés is ilyen értelmű döntést ho-
zott közben. Vincze Tibor, város-
fe j lesztési i rodaveze tő sze r in t ed-" 
dig valóban a liget védelméről 
volt szó, ám kiderült, jogerős épí-
tési engedély van a csatornára. 
Olajat öntött a tűzre: belefojtot-
ták a szót, különösen a „kide-
rült" kifejezés nem tetszett a la-
kóknak, és a hivatalon azt is szá-
mon kérték, miért adta el a kör-
nyező telkeket. 

Molnár Gyula biológus, önkor-
mányzati képviselő ajkát harap-
dálva, idegesen állt a dühös la-
kók formálta körben, megpróbált 
rendet tenni, és szót adni a jelen-
lévőknek. A környékbeliek kép-
viselője, Gazdik Gyula hivatko-
zott egy közgyűlési rendeletre, 
amely a liget védelméről szól. 
Mély átérzéssel beszélt a fák vé-
delmében. 

A csatornát azonban a hatá-
lyos rendezési terv szerint a liget-
ben kell megépíteni. A döntés 
egyelőre a kecskeméti erdészeti 
hatóság kezében van, hiszen az 
erdőterületen a fakivágásokhoz 
az ő engedélyük is kell. 

M. B. I. 

Aranypódium indul 
Újra indul az Aranypódium című tehetségkutató program. A ma-
gukat bármely műfajban tehetségesnek érző jelentkezők meghall-
gatása ma délután 5 órakor kezdődik az újszegedi Hidvégi étterem-
ben (az Eko-parkban). Érdeklődni a 06-30/965-7237-es telefonszá-
mon lehet. A Berendi gyerekek szüleikkel maradnak Fotó: Tésik Attila 


